
В статье раскрывается история возникновения и развития судимости в советском уголовном праве 

довоенного периода. Формирование института судимости началось только в середине 1920-х 

годов с законодательного закрепления погашения судимости в институте условного осуждения. 

Затем было регламентировано снятие судимости. Все  последствия судимости можно 

подразделить на две большие группы: уголовно-правовые и общеправовые. В меньшей степени 

были представлены уголовно-исполнительные последствия судимости. В современном праве 

России эти последствия сохранили свою классификацию и получили дальнейшее развитие.  

The article reveals the history of the origin and development of criminal record in Soviet criminal law of 

the pre-war period. The formation of the institution of criminal record began only in the mid-1920s with 

legislative recognition of cancellation of criminal record in the institution of probation. Further the 

clearing of criminal record was regulated. All the consequences of a criminal record can be divided into 

two large groups: criminal law and general law consequences. In a less degree, the penal consequences 

of a criminal record were developed. In the modern law of Russia these effects have retained their 

classification and have been further developed. 


